

# 政教關係與兩岸宗教交流--以兩岸媽祖廟團體為焦點

## 摘要

在本文中嘗試理解底下幾個問題：

- 1、中國大陸境內政治官僚組織，和宗教團體間彼此的互動關係。
- 2、在台灣政治官僚組織和宗教團體的互動方式為何？與中國大陸有何不同？
- 3、從 1990 年以來，兩岸媽祖廟團體如何互動、接觸並建立關係？
- 4、兩岸媽祖團體接觸過程中，政治官僚組織是阻礙的主要因素？
- 5、在台灣政治官僚組織以國家安全理由限制大陸媽祖廟團體來台？
- 6、政治官僚組織運用法律及影響力干預兩岸媽祖團體親密往來？

關鍵詞：媽祖廟、政治精神、官僚政治、宗教團體、兩岸

**Political Bureaucracy 、 Religion Organizations Relation and Cross Straits  
Religion Touch –Focus on Cross Straits Mazu Temples.**

## Abstract

In this paper we will try to understand following questions :

- 1 、 How to interaction between political bureaucracy and religion organization in mainland China?
- 2 、 In Taiwan, what kind of classification in the political bureaucracy and religion organization? The difference between mainland China and Taiwan?
- 3 、 How to touch and construct friendship cross the straits Mazu Temples religion groups from 1990.
- 4 、 Is political bureaucracy the key reason to deter straits Mazu Temples religion groups touch?
- 5 、 Is Taiwan's state security the key reason of ROC political bureaucracy to deter mainland China Mazu Temples going to Taiwan?
- 6 、 Do political bureaucracy use law and influence to forbid religion groups across the straits mazu Temples closely?

Keyword: Mazu Temple 、 political elite 、 bureaucracy 、 religion group 、 cross the strait